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9 Appearing on behalf of the Commonweath

10
11 john k., Lewis, 3p. Esquire
12 Lewis Lewis g Reilly

13 1040 5th Avenye 13
14 Pittsburgh, PA 15219 14
15 Appearing on behalf of Defendant Lachan Russel] 15

16

PROCEED Ty GsS
MR. UHRICH: Good afternoon. My name jg
Timothy Uhrich, am a Deputy Coroner of

Pennsylvania Versus Tequilla Fields ang Lachan

the record?

MR. Hupak: Joseph Hudak and also Eric jobg
for Tequilia Fields.

16 MR. LEwrs: Kerry tewis for Lachan Russell,
17 Joseph E, Hudak, Esquire 17 MR. BORKOWSKT : Edward 3, Borkowski ang
18 200 Grant Street 18 Jennifar DiGiovanni for the CommonweaTch,
19 Pittsburgh, PA 15219 19 MR- UHRICH: This g , preYiminary hearing,
20 20 the Commonwealth of Pennsylvania versus
21 21 Tequilla Fields, age 33 years, of 2296 Wilnep
22 PRESENT; 22 Drive, Pittsburgh, Pennsylvania 15222, who has
The Defendants were Present, in person, 23 been charged with Criminal homicide, o counts,
Page 3 Page §
1 INDEX PAGE 1 in a criminal complaint Signed by Detectives
f 12 . RE-  Reg- 2 Timothy Rush ang 5.g Smith of the pitesburgh
j 3 DIRCT:CROSS:DIRCT:CROS: 3 Police Homicide Section; ang the Commonwealth of
4  on behalf of COmmonweaTth: 4 Pennsylvania Versus Lachan Russell, age 29 years
— 5 Mary kay Perrott S of 1806 Sheridan Avenue, Braddock, Pennsylvania
6 by wms, DiGiovanni 10 6 15104, who has been charged with criminal )
7 by mr, Lewisg 17 7 homicide, two counés. in a criminal complaint 4
f- 8 by mr. Hudak 8 $igned by Detectives Timothy Rush and 3.g Smith
5 9 9 of the Pittsburgh Police Homicide section in 4
J.R. sSmith 10 Connection with the deaths of Montelle Thornhi17y, 5
; 11 by wms, DiGiovanni 28, 62 11 age two months, ang Charita Thornhil], age three [
f 12 by mr, Lewis 12 years, of 7053 Apple Street, Pittsburgh, ‘
13 by mr. Hudak 13 Pennsylvania, 3
: 14 Montelle Thornhill ang Charita Thornhill were ?
; Dale Canofari 15 Pronounced deaq on July 11, 1590 3¢ 3:55 a.m. at ;
by. ms, DiGiovanni 50 16 7053 Apple Street, Pittsburgh, Pennsylvania 15208 f
17 by mr. Lewis 17 by Pittsburgh Bureau of Fire, Deputy chief Charles E
18 by Mr. Kudak 18 Bradburn. The deceased were viewed at the scene [t
19 by Deputy Coroners Fred gely and Robert Keys who
20 then removed the deceased tq the Allegheny County é
EXHIBITS 21 Coroner‘s office, i
22 The POstmortenm examination for Charita 3
23 Thornhi was performag by or, 1. Imajo who gave
i e o — e e S T S e R T S T T SRR,
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1 ion 1
2 ion for Montelle Thornhil] 2
3 was performed by or, Shakir who gave the immediate 3
4 cause of death a5 smoke inhalation, The 4
S certification of identification was made by 5
6 Sharon Fields, the grandmother of the deceased, 6
7 Mr. Hudak ang Mr. Lewis, do we have 3 7
8 stipulation or stipu]ations. I should say, for the 8
9 for the chain of Custody of ¢ 9
10
11

Buckler Coyrt Reporters
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The manner of death s listed as undeterming,
is Signed by T. Imajo, M.p, Associate Patholg
and Joshua A. Perper, M.D., LL.8., M.sc., cor
wWill a1 those who have been Subpoenaed
testify or who wil] testify jip this proceeding
please stang to be sworn.
(THEREUPON, various ang sundry
Witnesseg were firse duly
sworn.)
MR, UHRICH:
MR, BORKOWSKI:
calling witnesses, I would bring to your attent

You may proceed,
Judge, before we begin

MR, HUDAK : We do, Your Honor, 13 two matters:
14 MR. UHRICH: Protecel of the deceased, 14 One is there 1S a stipulation éntered intg
15 Montelle Thornhil], found at case No. AS0-1953 15 the Parties thae Miss DiGiovanni wWill read into
16 with anatomic diagnoses as follows: 16 the record.
17 I. Smoke inhalation (carbon monoxide 17 Secondly, there are 1nter7ock1ng Statements
18 59 percent Saturation, Cyanide: 0.078 milligram 18 The detectives have hag adequate time to
19 percent), 19 Bruton-ize those Statements, consequent]y we wil]
20 II. Pu)monary congestion angd edema, 20 make every effort to redact them during the coursg
21 moderate, bilateray, 21 of the testimony Ttself. Insofar a5 there woulg
22 I1I, Burns, Superficial ang deep, Covering 22 be a sTip Up, we'd ask You to éntertain thenm only
23 90 percent of total body surface, 23 for their Purposes as each defendant has provided
Page 7 Page 9
1 The opinion is that Montelle Thornhi]], it 1 and as provided by the Rules of Evidence,
2 lists as a3 two-year g1g4 black male, died ag a 2 MR. UHRICH: You may proceed,
3 result of smoke inhalation, I think we neeq to 3 MR. HuDAK: ‘Your Honor, 1'4 move tg
4 POssibly check the age on that, 4 sequester, 4
S MR, BORKOWSKT : I have two years, 5 MR. UHRICY: Let's do the Stips firse, j
6 MR. UHRICH: It's two years? we have two 6 MS. DIGIOVANNT : Your Honor, the first [
7 months Tisted here, Okay. The opinion jg that 7 stipulation would be as to the Ownership of the f
8 Montelle Thornhi71, 2 two-year o14d black male dieq 8 dog, Fay-tou, that was burned in Connection with H
9 a5 a result of smoke inhalation. The manner of 9 this fire and ownership of the dog would be to 5
10 death at this point is Tisted 4s undetermined and |10 Miss Minnje Bivens, B~I-v-g-N-g, ;
11 1t s signeqd by A. shakir, M.D., Associate 11 MR. UHRICH: 479 right, ‘
12 Pathologist and Joshua A. Perper, M.D., Le.s, 12 MS, DiGIOVANNI: The second stipu]ation, Your g
13 M.Sc, coroner, 13 Honor, woulg be to the testimony of Mary kay ;
14 Protocel on the deceased, Charita Thornhily, 14 Perrott who at the time Was an arson nvestigator E
15 is found ip case No. A90-1954 with anatomic 15 and we have 2 stipulation as to her qua11f1catvons 3
16 - -diagnoses as follows: 16 a5 an expert 1n arson Investigation 5
17 I. 17 MR. UNHRICH: Okay, f
18 MS, DiGIOVANNI: Your Honor, the Commonwealth !
19 pPercent blogg Saturation), 19 calls -. ;
20 III, Visceral congestion, 20 MR. UHRICH: We still have 4 sequestration ;
21 The opinion s that charity Thornhiny, , 21 motion, so 377 those who have been Subpoenaed tq ;
22 three-year ¢14 black female, dieqd as a result of 22 testify, other than 1 belieye Detective rysh will 5
23 smoke inhalation and carbon monoxide intoxication. 23 remain as the Case agent Anyone else who §s §
A ——— &\42‘(.14“:4\4..-'—"‘."( Ry AMeY At G T img 3 'L\‘l<'v‘~\i.'4cllL—_h‘u’%‘hull L BET ) P 5 5
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Page 10

|

A The origin of the fire was the front porch,

Q You say balloon construction, canp you descri

balloon construction is, the superstructyre underneath

chimneys, It's a style of construction and it's found

Q And the front of this home, is that where the

A The water hitting the flames will actually

A Yes, it wag drawn from the porch into the

1

i

J

'.)

W the fire extinguishing on the 5
3

r

¢

)

1

r fellow arson investigators

= T

is what happened in this case,

drawn in from tha porch, inside

4
i
s
i3

going to testify or who will testify in the 1
Proceeding, yoy are sequestered tq the hallway 2 most specifically gn 5 couch under the large front
N where Assistant chief Brown js standing, 3 window,
4
» having 5 determine where the fire
been firsy duly sworn, testified as follows: 6
DIRECT EXAMINATION 7 The structure wasg built with a balloon construction
BY Ms, DiGIOVANNT 8  The fire was then able g
Q wWould you State your name, please, ang spell 9  structure as well as 4p through the window, jntg the
10 your last name for the record, 10 firse floor area, in ang Up the steps, Sort of in 4
11 A Mary kay Perrote, P-E-p-r-g-7-7T, 11 chimney effect to the second floor,
12 Q How are you employed? 12
13 for the Court what type of Structure this was?
14 A This was a home, , large older home ang
15
16 the wood is placed in such manner that there are
17 Q what division or department were youy employed | 17 Straight shots from the ground floor, from the
18  with at that time? 18 foundation, through to the roof, almost 1ike Tittle
19 A Fire arsan investigation. 19
20 Q For how Tong had you been employed in arson 20 jp many, many of the older homes .
21 investigation? 21
22 A AT that point approximately two and a half 22 porch was?
23 years, 23 A Yes, ma'am,
Page 11
Nt Q And during that time period, approximateiy how 1 Q You indicated t
} 2 many fire; had you investigated or helped to investigate 2 that , picture type window?
3 the Ccause and origin of? 3 A Yes, ma'am, it was a large picture type
4 A Somewhere between 100 and 200, 4 window with side portions
S Q On July 11 of 1990 were you called a5 part of 3 5 they opened out,
6  team to investigate the cause and origin of a fire that 6 Q And what effect
7 had occurred at 7053 Apple Street in the City of 7 windows have on the fira
8 Pittsburgh, Aiiegheny County? 8
9 A 9
10 {n through those windows,
g cause and origin of 4 fire? 11 Q And descripe hor
: A Once you arrive on the Scene, you make a 12 fropt porch would do that?
13 determination a5 to how safe the area is, apgd then yoy 13
14 begin 3 Systematic evaluation of the areas that have 14 push the flames further, although the flames hag a
15 been damaged by the fire as well as the areas that have 15 pretty good start. This assisted jp pushing it in
16  not been damaged. By evaluating the areas that haye 16 through the window (indicating) and up through the
17 been damaged, yYou make ;3 Step by step on not only where 17 construction.
18 the fire Started, byt how the fire progressed. 18 Q Did you and you
19 Q Did you do that in this case? 19  fing that that, in fact,
20 A Yes, ma'am, we did. 20 as far as the fire being
21 the structure itsel f?
22
23 Structure,

j " oy Rerwg L wever-uy, B W o vty e e BRSSP v 9 LRy v~y

Buckler Court Reporters & Associates
(412)471-3117

i
...‘au.u...‘xgm...a.m.yu R ek T T

4 (Pages 10 to 13)



o 2,

1 Q And what amount of damage resulted from t52g614 1 product which would serve as an accelerant to the Fi::;
2 fire? 2 A Yes, ma'am,
3 A I don't understand the question. 3 Q Now, the testimony you provided here today an
4 Q was the house completely destroyed, partially 4 the opinion You have pravided as to the cause and origi
5 destroyed? can you describe the amount of damage to the 5  of this fire, do you hold those opinions to a reasonab?
6 house as you saw it? 6 degree of scientific certainty?
7 A There was 3 large amount of fire damage. r¢ 7 A Yes, ma'am,
8  was not completely destroyed. we were able to take 8 Q Ma'am, as a general proposition, can you
9 samples and work through the structure. 9 describe for the court how smoke from a fire such as thi
10 Q €an you describe for the court what other 10 that would start outside on the porch area and trave)
11 measures you took to determine, after determining the 11 through a balloon type construction home, how that smoke
12 origin, what measures you took to determine the cause of |12 would travel and what effect that would have on the
13 the fire? 13 structure itself?
14 A A1T of the natural and accidental causes were 14 A The smoke would have been drawn up through
15 looked at in an attempt to rule those out. 15  the structure, but it was also reported to us that the
16 Q what types of causes would they be and how did 16  front door hagd been opened, which would act as a
17 you rule them out? 17 chimney. This would draw much as your chimney in your
18 A For example, electrical would be an 18  fireplace draws the air up towards the highest point,
19 accidental cause, If there had been an electrical 19 which would have been the roof, so it was drawn
20 outlet in that area and we could have shown that it had 20 through the balloon construction, through the interior
21 been overiloaded and that that had led to the starting 21 structure up the steps in a similar manner to a
22 of the fire, but that was not the case. 22 chimney,
23 A natural cause would be something 1ike 23 Q And, in fact, did YOou see evidence in the
Page 15 Page 17
Spontaneous combustion or a lightning strike. Those 1 structure afrer the fire was extinguished of smoke damage
items were also ruled out, 2 on the second and third floors and interior in general of
Q 50 all natural and accidental causes were ruled | 3 the Structure?
out? 4 A Yes, ma'am, there was a large amount of smoke
A Yes, ma'am. 5  damage.
Q what determination did you make as far as the 6 MS. DIGIOVANNT: Thank you. offer for cross.
cause of this fire? 7 MR. UHRICH: mMr. Lewis, would you like to
A The cause of this fire was incendiary. 1t 8 start?
was caused by someone actually doing something to bring 9 CROSS-EXAMINATION 2
the flame to that point, to the area. 10 8Y MR, Lewrs -
Q In addition to ruling out the natural and 11 Q Yes. officer, dig you fill out a report and ;
accidental causes, did you have any evidence as far as 12 dinclude your statements regarding what happened 15 years %
the incendiary nature of the fire? 13 ago? ;
A It was also an accelerated fire in that we 14 A There is a report that was completed by the 5
took samples from the couch that was underneath the 15 Jead investigator. which was ronald Rudoliph. He hasg }
window. Actually some handbag that was on the couch, 16 since retired. i
and it had been reported to us that at the time that 17 Q Do you have that report in your hands right
the fire was first discovered that the dog had also 18 now? 3
been on that couch. we had the dog's body taken to the 19 A Yes, sir, I do. ;
Coroner's office, and they were able to Tocate samples 20 Q 0id you review it immediate]y before taking the |
on the dog that were consistent with a kerosene type 21 stand here today? i
product. 22 A Yes, f
Q And is the kerosene type product the type of 23 MR. LEWIS: vour Honor, may we take a moment

5 (Pages 14 to 17)
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Page 18 Pay
1 and review that report? 1l  the carcass was important to you in 1990, important
2 MS. DIGIOVANNT: Your Honor, 1 would object 2 enough for YOou to have included information about ¢ in
3 to that at this point. That'sg clearly 3 matter 3 your prior report?
4 for discovery post-formal arraignment stage of 4 A Yes, there is information concerning the dog.
S Proceeding. she hasn't referred to it during her S Q Did you interview or speak to Tequilla Fields
6 testimony whatsoever, 6 at the time?
7 MR. UHRICH: That's 3 standard. .. let me say 7 A No.,
8 this, Mr, Lewis: 1 can'y order them to tyrp over 8 Q And did you ever interview Tequilla riglqs fron
9 the report to you, Obviously, if the District 9  that time until today?

10. Attorney wanrs to do that at this point, because 10 A No

11 it is basicale a discovery issue, unless she read 11 Q 01d you ever interview Lachan Russell at that

12 time?
13 A No.

12 1t and used it in her Testimony; then I believe

13 you have the, obvious]y, You would have the

14 i i i ] R , 14 Q Have youy ever interviewed her from that time

15 until today?

16 A No.

17 MR. Lewrs: Thank you, that's all I have,
18 MR, UHRICH: Mr. Hudak,

19 CROSS'EXAMINATION

20 BY MR, HUDAK

Let me ask j¢ a different way: You did reduce

ng information

21 which YOu gave Statements aboyt at the time of the 21 [¢] Is it officer or detective?

22 report, is that correct, Statements or information you 22 A It's actually sergeant now,

23 testified here today aboyt? 23 Q Okay. Sergeant Perrott, you said that you

Page 19

Page 2]

1 A Yes. 1 ruled oyt accidental cause, is that correct? A
2 Q You gave Statements to the reporting officer at | 2 A That's correct. ;
3 the time the report was Prepared, is that correct? 3 Q BUt I want to 90 step by step, if 1 may, t
4 A Yes, we collaborateq on it, 4 through some of the things you sajd. i
S Q Yes.  And some of your Statements are included S é
6  in that report you reviewed, is that right? 6 ;
7 A Yes, sir. 7 correct? ?
8 Q And, of Course, by looking at that report and 8 A No, the sides on the window were open. 1t :
9 reading your prior Statements, that refreshed your 9  was a large window that had like soligd glass in the
10 i ' i i 10 middle and portions of it on the sides that opened out.
11 Q And you saig that was important that they were

Yes, somewhat, 12 open to the spread of the fire, correct?

13 Q Now, as to those statements YOu made at the 13 A That would be important, yes,

14 prior time, at any time did YOU say or make, issue any Now,

15 opinion as to a dog or 4 carcass of 3 dog that was found

16  on the premises?

17 A Yes, sir, Personally, no. g
18 Q Could yoy tell ys what you said about that dog? | 18 Q Now, you saig that the front door also was f
19 A Then or now? 19 open, correct? f

}

20 Q Then.,
A

A Yes, we received information.

direct the spread of that fire?

Buckler Court Reporters & Associates
(412)471-3117



]

Page 22
A I'm not certain 1'm understanding your

question,
A

Q

A

Q
OF with the plan of spreading

the fire in a Particular direction?

A No,

Q Now, you saigd that if we g0 step by step that 11 A

the fire Spread to the window, those opened side windows ,

13 Q

correct?

A Yes,
Q And then you said qt spread to the structure,

16 A

correct?

A Yes,

Q And you saig then jt Spread onto the first

floor, correct? 19 Q

A The porch was adjacent to the first floor,

yes.

Q And then the Fire spread Up to the second

kerosene PUT on the dog,
Yes,

Now

presumably burning,

10 was on the front porch,

So

17 catch on fire,

Okay,

of the dog and they determine

1
2

3

4

S kerosene anywhere else in the house?
6 No.

7

8  conclusion that that dog with kerc:
9

12 him and the couch had kerosen
14 investigation here that the

15 on fire?

I can't say that the do

v I your investigation.

that dog had

The couch hag been

correct?

correce?

AT some point he had -- pe had

e on it,

Py
d that there had been some

he had kerosene on his fur,
did you fing

Now, your investigation did lead to a
*0e poured on it and

gone onto the couch that

kerosene on

., is it your conclusion from the

dog caused the couch to Catch

18  spread from the couch into the house,

9 caused the couch to

on fire and the fire

You're asking me j¢ I believe the dog set the

floor, correct? 23 A
Page 23 Page 25 i
A It spread, yes, to the second and third 1 couch on fire? 5
floors, 2 Q That's right. 1'p not saying the dog intended g
3 to set the couch on fire, byt I'm asking yoy you've been
4 investigating this for 15 years, correct? g
S A I haven't, It has been 15 years since. i
6 Q And you're ap arson expert, correct? f
A Yes, 7 A Yes. %
Q In other words, did you check to see if, for 8 Q Now, Tet's ask this more fundamentalTy Is it ]
instance, somebody had Poured gasoline all through the 9  possible for a flaming animal who's been doused in B
house up to the second flogr? 10 kerosene and is burning who Jumps onto a couch, is j¢ é
A Yes, there was no indication there was 11 possible that the couch would then catch on fire?
anything 1ike that. 12 A In the scenarios you've described, yes, it's

Q And,
14 Q

Q S0, you ruled OUT accidenta) Causes, correct?

A Yes.

Q Am I correct that what You learned was that a 19 A

dog -- this is really painful, thig is bad -- dog is

deliberateiy Set on fire, correct?

A I did not receive that information myself,

Q But, the Coroner's Office did the examination

Now
15 what you're g

16  have any infg

ST Y e e AT LRSI *rogw-vre e LT e vwges EET oy

17 fire, other than the dog settin

B e o T ¥ ve T

Buckler Court Reporters & Associates

(412)471-3117

13 Possible the couch would catch on fire,
v In the course of yoyr investigation, from
ble to bring tq this inquest today, do you

rmation thar a human being

18  you just saigd would be Possible?

9 the couch on fire, which

set the couch on
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15
16
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19
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Page 26
somebody had to set the dog on fire. The dog didn't set 1
himself on fire, unless it's a suicida) dog, right, 2
because he was j Buddhist monk dog? Byt assuming, Jet's 3
say, probably some Person set the dog on fire, correct? 4
A Some person ser the fire, whether the dog was 5
first set on fire or the couch, T can't specifically 6
state. I can tel] You that there was an intentional 7
act that started the fire, 8
Q Now, you do think that's important to the 9
determination of this case, though, correct? 10
A That somecne committed an act that started 11

the fire? 12
Q Right.
A Yes, that is important.

Q Now, we want to know if somebody just set a dog
and then the | 14
17
18
19

20

on fire, which is in itself a terrible act,
dog accidental)y set the house on fire,

Am I correct that you're not able to make
that determination?

A That is correct, I could not interview a dog.

Pag

DIRECT EXAMINATION
BY MS. DiGIOVANNT

Q sir, could you Please state your name and spel
your last name?

A Detective 3. g, Smith, S-M-1-7-4,

Q How are you employed?

A Pittsburgh police.

Q In what division, sir?

A Homicide.

Q And were you employed in that capacity in
February of this year?

A Yes,

Q In that capacity were you and your partner,
Detective Rush, assigned to investigate the homicide of
Charita and Montelle Thornhil?. which had occurred on
July 11, 19907

A Yes.

Q And in connection with that investigation into
those two deaths dig Yyou interview Lachan Russe11?

Yes.
Q Is Lachan Russel) in court today?

A Yes.

MR. HUDAK: okay, thank you. 21
MR. UHRICH: rg that it, mr, Hudak? 22
MR. HUDAK: ves, 23
Page 27
MR. UHRICH: Miss DiGiovanni, anything 1
further on redirect? 2
MS. DiGIOVANNI: No redirect, vour Honor, 3
Thank you, 4
MR. UHRICH: mp, Lewis, any recross on Mr, 5
Hudak's crosg? 6
MR. LEWIS: nNo. 7
MR. UMRICH: a17 right, Sergeant, you may 8
step down. 9

(witness excused.)

MS. DiGIOVANNT: Your Honor, the Commonweal th

calls Detective Smith, 12
MR. UHRICH: Mr. Hudak, the sergeant, is she 13
leaving or is she just sequestering? once she's 14
testified do You have any objection to her 15
remaining in the room? 16
MR. HUDAK: nNo. 17
MR. UHRICH: she €an come back in if she
wants.,
J. R. SMITH, the witness herein, called as a

witness on behalf of the Commonwea]th, having been

first duly sworn, testified as follows:

Page 29
Q Could you identify her, pleasa?

A She's wearing a cream colored sweater,

Q Thank yoy, -

MS. DIGIOVANNT: Your Honor, may the record
reflect the identification of Miss Russel]?

MR. UHRICH: The record will reflect the
identificatjon of pefendant Lachan Russel} by the
witness,

MS. DIGIOVANNT: Thank you,

8Y Ms, DiGIOVANNI:
Q sir, where dig this interview take place?
A The Homicide Office Interview Room.
Q And on what day did that occur?
A February 14,
Q 20057
A Yes.
Q Prior to intervicwing Miss Russell did you give

her her miranda rights?

A Yes.

Q And did youy yse the standard City of Pittsburgh
pre-interrogation warning form?

A Yes.

Q Did you go over those rights with Miss Russell

R R tararse
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individua11y? 1

2

3

4

and Montelle Thornhill? 5

A Yes, 6

Q Can you tely the court what Miss Russell saigd 7

to you in Connection with the fire that occurred at Apple | 38
Street on July 11 of 19907 9

10 A Origina]]y she said that she didn't know how 10
11 the fire had starreq. She said that she and her friend 11
12 told the police that they didn't know back in 1990 and 12
13 that she continued to stick with the story. She then 13
14 went on to say what had happened. 14
15 Q Did she tell you that the original story that 15
16  she and her friend dig not know how tha fire started was, |16
17 in fact, false? 17
18 A Yes, 18
19 Q And did she then agree to tell you what 19
20 actually happened, according to the Defendant, Lachan 20
21 Russell? 21
22

23

4 1 origin of this fire? 1
} 2 MR. HUDAK : Your Honor, if I may, 1'm 2
3 a§suming. again, this statement js Carefully 3
4 Bruton-jzed. 4
5 MR. UHRICH: 1 would suspect it is. 5
6 MS, DiGIOVANNT : That's correct, yvour Honar, 6
7 MR. HupAk: 1 Sti11 wanted to say something 7
8 that violates that, 8
9 MR. UHRICH: well, even if he does, the 9
10 - Jury's gone home fgr the day, so I parse those 10
11 things out. 11
12 MR. HUDAK: Okay, 12
13 MR, UHRICH: We've done it both ways here, 13
14 but 1 can sort that out, 14
15 MS. D‘EGIOVANNI: Thank you, 15
16 8y s, DiGIOVANNT : 16
what | 17

18

19

20

regarding killing her friend's dog. she said that she 21

22 and her friend were at her friend's grandmother's ang 22
23 1t was, it was July 10, 1990, around three or four 23

Lachan saig that her friang was having
trouble with her grandmother, her friend's grandmother
because she was a strict type and they always were
having conflices,
Q Okay,

dog this was?

And did Lachan Russel) tell you whose

A She said that it was her friand

A Lachan explained that they spoke of that

|

running back to Apple Street, and then they walked to g

her friend's grandmother'sg house., ¢

Q Now, by the time Miss Russel] and her friepnd |

and the two children get back to the house on Apple g

Street, thig being the last bus, was it then past 3

midnight to where You're now op July 11, 19907 H

A Yes. j

Q what happeng once they get back in the N
neighborhood of Apple Street andg into that actual

residence?
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The four of them, Lachan, her friend and her

friend's two childrean then walked to the house is what

S

Lachan explained to me. Aand they were let in the house

by her friend's grandmother, and tachan said that she

friend was upstairg tending to the children for i

5

¢
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Page

1 approximately 45 minutes, 1  her purse, which she hag borrowed from her mother, an
2 Q what happens once Lachan Russel]'s friend came 2 then they both ran down the steps to apple Street to
3 back down from tending to the children? were the 3  the city steps, which were across Apple Street, which
4 children then remaining upstairs? 4 would have legd te Lang and upland Street where they
S A Yes. S went halfway down those steps and turned around ang sa
6 Q S0, Lachan Russell's friend comes back 6  that the house was gn Fire, the front of the house.
7 downstairs, angd what happens from that point, according 7 Q The house, in addition to the dog at this
8 to Miss Russel1? 8 point?
9 A AT that point Lachan explained to me that 9 A Yes,
10 they both exited the house, There was a vestibule, 10 Q And what happened from that point?
11 There's the main door to exit the house and then 11 A Lachan explaineq that she and her friend ran
12 there's another set of doors that would Tead out onto 12 back up the city Steps to Apple Street, across Apple
13 the front porch. and that front porch, that's the way 13 Street, ran up the house steps. She saw her friend's
14 you would exit down Apple Street; that front porch led 14 grandmother coming down the steps, exiting the house,
15 to some stairs down on Apple Street. 15 which was now engulfed in flames, Lachan explained
16 16  that she went to the side door and eventually that side
17 door glass window blew out and cut her elbow causing
18  what she showed me to be a scar today on one of her
19 elbows. she said that she could not énter through that
20 door She ran to the back of the house and either saw
Now, at this point the dog was where, right 21 or heard her friend's brother on the second or third
22 there on the front porch? 22 floor at the window, and she told him to Jump,
23 A Yes, the dog was tied up on the front porch, 23 Q And, in fact, did her friend's brother then
Page 37
1 1 jump from the second or third floor?
2 alfway down the steps 2 A He was -- he gig fall from the second or
3 to Apple Street, and there was approximate]y 37 steps. 3 third floor, yes.
4 Q So, according to Miss Russell, har friend 4 Q whether he jumped or was forced out from the
5  begins to douse the animal with this liquid? 5  fire?
6 A Yes, 6 A Yes,
7 Q Kerosene or lighter fluid? 7 Q Did she tel} you what her friend's brother's
8 A Yes, 8 name was?
9 Q what happens from that point? -9 A Yes,
10 A Lachan explained that she watched her friend |10 Q what was that name?
11 douse the dog Fay with the accelerant that she 11 A She called hinm Ore', Andre’,
12 explained to be kerosene of lighter fluid. she 12 Q And once Andre’ came out of the house, did she
13 explained that it was in 3 white container with a red 13 teN You what happened at that point?
14 pour Spout or red €ap. Lachan explained that she told 14 A Yes. Sshe explained that at that point there
15 her frieng that she was 15 were no fire equipment there, but an ambulance arrived
d her friend then go into her 16 and the ambulance took away Andre'. she stated that
17 pocket, pull out a pack of matches; and Lachan 17 she and Andre' were boyfriend/gir1friend also, she
18 explained that there were some words. She used some 18  said that Andre’ was taken away by ambulance and that

profanities on saying how she was crazy

, and

Lachan
firebaly.

Q what happened once the dog ignited?

She had dropped

Lachan said the dog ignited. 23

she met up with her friend on'App1e Street,

Q And did she angd her friend then have 3
discussion regarding what had happened?

A Yes. Lachan explained that she and her

friend agreed upon to never tel} anybody on how the
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Page 38
1 fire had started here, 1
2 Q And at that point, Detective Smith, was that 2
3 basically an Lachan Russell tolg you about how this fire| 3
4 had started at the house on Apple Street? 4
S A Yes. 5
6 MS. DIGIOVANNT: Thank you, offer for cross, 6
7 MR. UHMRICH: M, Lewis, 7
8 CROSS-EXAMINATTON 8
9 BY MR. LEWIS 9
10 Q Detective, Lachan Russell, you filed an 10
11 affidavit in this case, did you not -- 11
12 A Yes. 12
13 Q -~ of probabie cause? and you saigd that Lachan 13
14 Russell was asked to come down to the station, which she 14
15 agreed to do, Is that what you stated in the affidavit? 15
16 A Yes, 16
17 Q And you gave her her rights and she waived 17
18 them, is that right? 18
139 A Yes, 19
20 Q She was Cooperative. vou said come on down to |20
21 the station, she came down, is that correct? 21
22 A Yes, 22
23 Q Had you ever talked to her about this matter 23

Page 39
before that time on 2/14/05 date? 1
A No. 2
Q And why digd you call her down there? 3
A well, she's a witness in this case, 4
Q well, that case happened 15 years earlier and 5
you had never spoken to her, yer You called her down that | 6
day? 7
A Yes, 8
Q And I'm going to ask you, why did you cal] her 9
down there? 10
A Because she's 3 witness in this case. 11
Q well, why on that day did you call her down 12
there? 13
A we're investigating this, the death of these 14
two children ang this arson. 15
Q Have you talked to Tequilla Fields prior to 16
calling her down, Lachan Russel1? 17
A Yes, 18
Q You have? 19
A Yes, 20
Q And has Tequilla Fields given YOU a statement 21
which you used as a probable cause in this case? 22
A Not at that time. 23

Page
qQ Had she given You the information that's

contained in the statement of probable cayse against
Tequilla Fields in this case?

A Not at that time, no.

Q Had she given you any statement prior to
calling down tachan Russell?

A ves.

Q when had she given you the statement?

A Several days prior to us contacting rachan.

Q And in that Statement that she had given you
several days prior to contacting Lachan did yoy reduce
any of that to writing?

A No.

Q 0id you take any notes?

A No.

Q Was anybody with you when you took that

statement?
A Yes.
Q who?

A Detective Timothy Rush.

Q Did he take any notes or redyce anything to
writing?

A I don't believe so.

Page 4]
Q Was that the first time you had talked to
Tequilla fFields since a few days before the 14th? Had

you talked, other than that date, had you talked to

Tequilla Fields?

e N TR

A No.

Q Now, when Lachan came down to the office she

¥ —riomary

waived her rights. pig you tell her at that time that
You had a statement from Tequilla rields which in some

way implicated Lachan in this case?

T i

A No.
Q 0id you tell her at an about tachan having a

sStatement from Tequilla?

PRy S rver e

A I'm not syre, I don't follow You on that

question,

e

Q Did you te]) her when she came down on the 14th

that you had taken a Statement from Tequilla?

A Possibly,
Q Possibly,
her?

How about Your partner, did he tell

LT

A I'm not syre.
Q You're not syre, 0o you know what you said,

might have saig to her?

T

A Regarding a Statement?

i3
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1 1
2 2
3 3
4 MR. UHRICH: You can state someone, 4
S A That we had somebody in here regarding thig 5
6 case. 6
7 Q Okay. ang after you told her they had Someone 7
8 in there regarding thisg Case, did you tel) her this 8
9 someone had accused her or at Teast blamed ner for the 9
10 criminal conduct? 10
11 A No. 11
12 Q Did you say that they suggested that Lachan 12
13 might be involved? 13
14 A No. 14
15 Q Did she tel] you that Tequilla or did she tel] 15
16 you that her friengd wanted to ki13 her family dog? 16
17 A Yes, 17
18 Q How ol1d was Lachan at the time, 157 18
19 A Fifteen years old. 19
20 Q How old wag Tequilla? 20
21 A Eighteen years oid. 21

22 Q Did she tell yoyu that her fFriend was angry at

23 her grandmother?

grandmother, did you?

A No.

Q Nobody ever suggested that, is that right?

A That's correct,

Q And she alsg told you, dig she not, that her
10 friend hag called her grandmother crazy and that her 10
11 friend wanted -- couldn't wair to set her grandmother's 11
12 dog on fire, isn'¢ that what she said? 12
13 A Yes, : 13
14 Q Now, they were -- and her friend hag these two 14
15 children, s that right, the four of them, they came to 15
16 the house? 16
17 A Yes, 17

Q Now, as 1 understand it, Lachan Russell never 18
19 went UPsStairs in the house op went anywhere ip this house 19
20 other than the frone door, js that right? 20
21 A From what she explained to me, she was in the 21
22 living room area, 22
23 Q Is that the only thing, the only place she 23

T A T S TR T T AT R F P s

under her jacket (indicating), is that right?

A She explained that she hagd Pulled a white
container from about her body. she wasn't syre if it
was under her jacket or under hep shirt or from her
pants,

Q So her friend went into the house upstairs ang
then exited the house without hep children, with
something under her, hidden Somewhere, ig that righe?

A Yes.

Q And pulled it out and that was the lighter
fluid, according tg the statement, ig that right?

A Yes.

Q And after she did that, soaked the dog, now,
the dog was outside, the friend Tit the dog on fire, is
that right?

A Yes.

Q And youyr investigation indicates that the dog
indeed was on fire, ig that right?

A Yes.

Page 45
Q And that it indeed caught on fire outside the

porch and that was what yoy found out and that'sg what youy
believe today, s thar right?
A Yes.

Q And the dog was tied up outside, wag it not? t

A From the Statements given, yes. ?
Q 0id you ever investigate the scene after it ;

happened? E
A No.

Were you ever thare Personally?

No.

Yes.

R o e Lass sare—

Q

A

Q Have you reviewed the reports?

A

Q Does it indicate that the dog was found there

dead, tied up?

A No. ;

Q It doesn't? ?

A No. l

Q what does it indicate?

A That the dog was found under her friend's 3
son's bed, ;

Q  where?

A On the second floor, :
i
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Page 46
Q And you've heard the arson investigator tell us | 1
today that the origin of this fire was outside, is that 2
right? 3
A No, I didn't hear that, but 1 read that in 4
the reports, S
MR. UHRICH: ne Was sequestered, mr, Lewis, 6
MR. LEWIS: 1'pm sorry. That's all the 7
questions T have, 8
MR. UMRICH: Mp, Hudax. do you have any 9
questions? 10
MR. HUDAK: A few. Thank You, Your Honor, 11
CROSS - EXAMINATION
BY MR. HUDAK:

Q Detective, how Tong did the interview with
Lachan Russel] take?

A She was ip approximately five hours,

Q And so I take it that it took you and your
Partner, Detective Rush, a long time to convince her to
provide the information that you were seeking?

A It was a fairly short time when she gave what

she said to be the true story,

MR. UHRICH: Sustained.

MR. LEWIS: Because as the officer knows in
his probable Cause affidavit, there is not, the
word plan by Lachan Russel] has never been, ,

MR. HUDAK: 1'm Just suggesting --
MR. LEWIS: well, you're assuming a face not
in evidence.

MR. HUDAK : Okay,
MR. UMRICH: Objection sustained,

BY MR. HupAK:

Q And I don'y move to admit that there js such a
fact, 1'm Jjust saying if there is, am 1 correct about
this., pid my client, dig Lachan russel) ever tell you
that my client intended to ki1l her children?

A No.

Q And that trye Story, I take it, Ccame towards A No

the end of the five hours, not towards the beginning, MR. HUDAK: That's all 1 have,
Page 47 | Page 49

correct?: 1 MR. LEwWIS: Excuse me, Your Honor, 1 may have

A No. 2 missed 3 question,

Q So at the beginning of the five hours she told 3 MR. UHRICH: Let's do this, Do you have any
you the information and you just kept her there for an 4 redirect?
additional foqur and a half hours or so? S MS. DiGIOVANNT: No, Your Honor,

A Yeah, in the beginning of the interview she 6 MR. UHRICH: You're going to get the
pretty much styck with the Story that she said in 1990, 7 opportunity, obviously, then, to Cross or recross
only several minutes Tater, it was only severa) minutes 8 on his cross,
Tater when she said what T hag just testified to. 9 RECROSS-EXAMINATION

Q Now, during the interview of Lachan Russell, BY MR, LEwrs:
did she indicate to You that her friend had planned Q Just to make the record clear, 1've read the
anything to direct the dog to go into the house? affidavit, the probable cayse that you filed to charge

A No Lachan Russel] today, and 1'p Sure you prepared this and

Q And did Lachan Russell tel] you that her friend signed it, is that right, Detective smith?
had planned anything to direct the spread of the fire A That's right,
into .the houyse? Q There's no reference in there to any plan that

A No. Lachan Russel] made with her Friend, is that right?

Q In fact, based on your investigation, it was A I would have to reread jt,
the opposite of that, as wmr, Lewis just said, that the qQ I'1Y give it to you,
plan was to keep the dog tied up outside, correct? Maybe A I don't see any reference to a plan,
you didn't say that, MR. LEwWIS: Thank YoU, Your Hongr, That's

MR. LEWIS: 1'g object to that and I'd object all.

to the fifth reference to a plan, MR. UHRICH: Anything else?

e T T e B e L et T T TR T R e e e T TS T
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2

tachan Russel. 3
to Miss Fields, 4
MR. UHRICH: Do you want ¢q step down? 5
(witness excused,) 6

MS. DiGIOVANNT: Your Honor, Commonwealth 7
calls Detective Canofari, 8
DALE CANOFARI, the witness herein, called as 9

a witness on behaif gf the Commonwea]th, having 10
been first duly SWorn, testified as follows: 11
DIRECT EXAMINATION 12

BY Ms, DiGIOVANNT 13
Q Sir, state Your name ang spell your last Name, 14
A Dale w. Canofari, C-A-N-0-F-a-R-T, 15
Q How are You employed? 16

A City of Pittsburgh Police officer currently

assigned to the Homicide Division. 18

Q In that Capacity did You have the occasion to 19

interview a Lachan Russely in connection with a fatal 20

fire that occurred on Apple Street on 7/11/1990? 21

A Yes, I did, 22

Q when did that occur, sir? 23

Last week. 1

2

3

4

Q And was that at the same, not at the same time, 5

but shortly afrer Detective Smith spoke with 6
Miss Russel}? 7 B8Y Mg

A Afterwards, 8

9

it's been reduced to writing in any way. An;
think becayse it's her statement, and g clear
have a right to it here to test his ability ¢
remember or understand what he saigd,

MR. UHRICH: And you can do that on Ccross
believe, v

MR. LEWIS: po You have the Statements?
you have the writing?

MR. UHRICH: well, 1 don'y think you need

MS. DiGIOVANNT: we're talking aboyt -- we
A0t talking about --

MR. UHRICH: There's no report that was
written, This was a Statement made by apparent]
or obvious1y Your client o Detective Canofari,
which obv1ou57y falls under any number of hearsa
exceptions,

MR. LEwrs: Yes, I agree with that, If
there's anything that s taken from this defendan
and reduced to writing, notes or whatever of this
Conversation,

MR. UHRICH: You'd like to know it

MR. LEWIS: 1'g Tike to know it. If

Ms. DiGiovanni would allow me to see jt,

Page 53
MR. UHRICH: well, once again, 1 can't -- §f

it were an issue as to whether or not he was

reading the notes or refreshing himself with the

notes during thig testimony, r could provide that

TR

to you, but I'm not in 2 position to do that so.

MS, DiGIOVANNI: Thank you.

R Py ey

- DIGIOVANNT:

Q Detective,

e T

10 connection with how this fire on Apple Street started g

fire on Apple Street? 11 MR. UHRICH: One second, if I may. when ?
A She Provided me with inFormation of she went 12 again, was this, Detective? !

to Apple street to visit 3 friend. while visiting her 13 THE WITNESS: Last week, the day that she was ;
friend, her friend was having , problem with her 14 arrested, f
grandmother and other family member and her friend 15 MR. UHRICH: That would pe around the 14th? f
became quite upset, 16 A Yes I spoke with her afrer Detective Smith, f
MR. LEWIS: Excuse me, Your Honor, is this 17 and she informed me that her frieng was quite angry ?

statement reduced Lo writing of the defendant, 18 with another family member, ang they left the residence ‘
because jf it's a statement of -. 19 to go to the HiT District to another family member'g j

MS. DiGIOVANNT: Your Honor, this isn't an 20 house BUT prior o doing thig she was 5o mad, she f

oral interview that Detective Canofari hag with 21 said she was 901ng to fyuck the dog Up. she saig they {

the defendant, 22 had a dog named Fay and she was 90ing to take care of j

MR. LEwIs: Excuse me, 1'p just asking if 23 the dog becayse the dog seemeq o get more attention ;

3

f
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1
2
3
4
5
6
7
8
9

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23

than she did,

her that her friend

A Lachan sai

Street was going to

Q when yoy Say she, do YOU mean M

Was going to do this?

do this.

Q And at that point Lachan ang he

Apple Street ang go

to the HiTy District?

A They go to the Wil District for

four hours, They're there with the two children.

Q whose children are they?

A They're her friend's children,

maybe four hoursg

her

the kids oyt 50 late, Just velling and scr

about having the kids oyt so late. Grandm

stairs, Lachan saig4 that her friend kept

raving about fucking the dog up,
g0ing to byrn that fucking dog.
tried to calp her down,
down, Lachan saig they

the second floor, ang once that was done,

didn't calp down,
that fucking dog.

She kept saying, 1'm

Once they were in the Tiving room,

her friang handed , Container to Lachan

going to burn that

to burn the dog. when she
Lachan, rachan took the cop
Purse. she described it as

c7eaning solvent in it,

said it was a licey

bottie on the table,
Sprite, but thinner, It was 3 white container with

TT again, she reiterateg she's going

e bir smaller, there

writing on it She doesn't know what th

She took the purse,
purse, Lachan put §

took the bott]e, PUt it din hep
t in hep purse, and when they were

just about to Jeave, they yelley to gran

going to get cigarettes‘

Once oy ts

ide the residence, th

half 3 minute after she put the containe

they walkag outside

dog's name she said
was, she believeq,

+ they're op the fron
the front porch, sg,
+ of course 7 do, qt’
Chained Up on a couch

the front pPorch. Her ¢

then she said, 1'm
And tachan saig she
but she could not calm her

PUt the children to sleep on
her frieng

handed the container tq
tainer ang Put it in hep

a white Container with a
did not recall the name. she

a little bit smallep than the

Page 54

give it to me. I said whar? She saig, well,

iss Russel] told

r friend leave

three gr

10 dog.

12 time. she Just got t0 the edge of the porch,
13 friend Came after her, but then for S0me reas

about having

eaming at hep

2 went up the

ranting and

21 BY Mmg. LEWIS:
22 Q Did yoy reduce -- how Tong did thi

23 Conversatign Tast with Lachan?

P
going to burn
taped Statement, maybe Jegs than two hours .

That was everything,

1

2

3

4

5  two more?
6

7

8 Q what do You mean ip total everythin
9

Was a Sprita

taped Statement.

€ name was 12 Q Do you have those notes here today?

13 A No, I don'e,

14 Q where ara they?
dma they were 15 A My office,

16 Q Have they been reduced to an official reporr,
1s is probably 17 those notes?

the

1

2

3

4

S was in her purse. 1t must have opened in hap purs
6

7

8

9

container 1 pyt in the purse, 1 handed ¢ to her
her friend took it out, took it from her. At tha
Lachan saig she smeljeq the liquid on her hang anc

the cleaning solvent she had given her. she gave

her frieng, Her friengd vigorous]y shook the bott 1y
the dog up ang down, Up and down, and then took a3 g
out of her pocket, stryck the match and threw j¢ on

11 Lachan sajq she was walking away at this

and he
on the

S

A Everything with the conversation, notes,

A I didn't question her for that in total,

9?

A little bit after that she went on tape, she dig a

14 came down towards them ang then ran back up on the

15 porch, and the dogr opened to the house, She said ¢
16  dog started burning 4 bit mope. when it came down 11
17 didn'¢ appear to pa on fire, pye when it ran back up
18  the steps, she could ten it was engulfed jn flames,
19 Ms, DiGIOVANNT: Thank yoy. Offer for cros:

Page 57
and

Q That wag after Detective Smith had her for
three hours, you then tgok over and questioned her for

A I took notes, she reaq and signed the notes,

rin her purse, | 18 A No

t porch, Lachan | 19 Q what do You intend on doing with them?

You know, the 20 A Soon,

S Fay. The dog | 21 Q I said what do you intend on doing with them. 3
+ M€ar a couch 22 A I thought You said when, Writing the report ‘

riend said,
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Page 58
1 when yoyu took these notes, give her 1
2 any printed form regarding her rights she was undar? 2
3 A Yes, I read her her rights from the 3
4 Pittsburgh Pre~Interrogation Warning Form, 4
5 S
6 an attorney, 6
7 Q She didn't want an attorney, she wanted tg 7
8 Cooperate with you, is that what you're saying? 8
9 A No, she wanted to talk without ap attorney. 9
L] Q Does that mean she wanted to Cooperate with 10
11 you? 11
12 A You can take it as that, 12
13 Q Did you take it a¢ that? 13
14 A Sure. 14
15
16
17

A

1
Lachan Russell? 2
A Tequilla's notes? 3

4

5

6

prior to 1nterview1ng Lachan? 7

I have never spoke tqg Tequilla, 8

Q In these five hours of questioning, Lachan 9

10 Russell never mentioned having any plan with anybody to 10
11 do anything, did she? 11
12 A No. 12
She never said that she evep was mad atr anybody 13

14 at Tequilla's househo7d, the grandma, the mother, the dog | 14
15 or the kids, anybody, g that right? 15
16 CA No. ATl she did was provide what she gave 16
17 her UPON request ang that's about jt, 17
18 Q She neverp said thay she had any problems with 18
19 this dog, is that right? 19
20 A No, she didn't, 20
21 MR. LEwIs: That's a17 have, 2
22 CROSS-EXAMINATION 22
23 gy ug. HUDAK : 23

......... I R S ot ars
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qQ And she didn't give any indication her frien

intended to burn down her home, correct?
A Her intentign was to burp

Q S0, would it be 4 fair characterizatfon of

not. she told me she did, her

I can't determine, you know, what
she was thinking.

Q Right. don't want you to try o (o that,
Just based on the information Lachan Russell gave you
about the friend, she didn't indicate to you it was

anything more than 5 true accident, correct, the death of
her children?

A It was not an accident, 1 mean, she meant to
burn -.

Q  Burn the dog?

Page 61
A =~ burn the dog, the way she was shaking the
can vigorous?y (indicating) Up and down, It wouldn't

Just g0 on the dog. 1t apparently went on the couch on

the fronte porch,

MR. LEwIs: I'd object to that ang move to
strike.

MR. UHRICH: As far as?

MR. LEwIs: A Far as jrig speculative Your
Honor, he has no know]edge either firsthand

interview.
BY MR. Hupak
Q we know that the sjck act of burning the dog

Q You're not tel]ing me thar there was some
furthar intention to burn the house, are yoy?
MS, DiGIOVANNI: Your Honor,

and ask wur.
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Tk B S,

1 what Lachan Russel] to1g him, 1 MS, DiGIOVANNT : Thank yoy.
2 MR. UHRTCH: Told him. 2 By Ms. DIGIOVANNT :
3 MR. HupAK: ' Vimie it to that, 3 Q Detective, can you telq the court on what
4 BY Mg, HUDAK : 4 you spoke with Miss Fields?
S 5 A February 15, 2005,
6 Se, correct? 6 Q Thank yoy, And where did thyg occur?
7 Her intentions were to burn the dog. 7 A At the Homicide Office at the Interyiey Room
8 MR. HUDAK: Okay, that's 371 I have. 8 Q Did yoyu tell Mmisg Fields why yoy wanted 1o
9 9 speak with her?
10 A Yes.
MR, UHRICH: Mr. Lewis, any cross on 11 Q And did YOU read to her the standard City of
12 Mr. Hudak'sg cross? 12 Pittsburgh Pre-Interpretat1on warning rorp providing p
13 MR. LEwrs: No. 13 with her Miranda rights?
14 MR. UHRICH: All right, Detective, you may 14 A Yes,
15 step down, 15 Q Did Misg Fields agree to speak with you in
16 (witness excused.) 16 regards to what she knew about the origin of the fire o
17 MS ., DW'GIOVANNI: Your Honor, the Commonwealth 17 Apple Street?
18 calls Detective Smith. 18 A Yes,
J.R. SMITH » recalled ag afi19 Q Can yoy tell the Court, please what
Witness on behalf of the cOmmonwea1th. having been | 20 Tequilla Fields tolyg you Fegarding that fire?
previously duly sworn, testified as follows: 21 A Tequilla Stated that she and her friend Came
FURTHER DIRECT EXAMINATTION 22 yp With a plan to ki1l the family dog, ray, which
23 belongeqd to Tequilla'g grandmother
Page 63 Page 65
BY Ms. D‘iGIOVANNI 1 Q what wasg Tequilla'g grandmother's name?
Q Detective, Could yoy state yoyr Name again for 2 A Minnie 8ivens,
the record, please. ' 3 Q And did Tequilla Fields detai] for you what ;
4 thar plan was between herself and her friend? H
5 A Yes. She hag stated, Tequilla hag explained 2
6 that because Tequilla and her 500, named Montelle {
7 Thornhi]], along with the daughter, Charita Thornhi71, g
8  were Tiving ip Minnie 8ivens ', her grandmothertg house, i
9  on Apple Street, her son had allergies to the dog, Fay, 5
and she wanted rid of Fay. she went on tg sSay there 3
were a3 couple of different plans that she had made with é
Yes 12 her friend to 92t rid of the dog. After one had i
Q Is Miss Fields in court right now? 13 failed, they agreed they would byrn the dog to death, ;
A Yes. 14 put ¢ in a dumpster off of Upland Street, 5
15 Q Could yoy identiFy her, please? 15 Q They were going to dispose of this dog together ,!
16 A She is Wearing a rag Allegheny County jaiy 16  and Set the dog on fire together, was that the plan? f
17 A Yes, j
Your Honar, may 18 Q And how did this plan get carried oyt? ;
1dent7ficat1on of 19 A Tequilla explained that on July 10, 1990, she f
20 Tequilla Fields, . 20 and her friend ang her two children were in royre to i
21 MR. UHRICH: The record wily reflece the 21 Apple Street to her grandmother S house from her j
22 identification of Defendant Tequilla Fields by the 22 mother s house in the HiN Districe and they hag A
23 Witness. 23 Spoken aboyr 4 plan, the pl
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1
. 2
3
' 4
) S
{ 6 Possibly prior,
' 7

8
i 9 going to light the dog on fire,
: 10 Q

11 in time?

f 12 A They ware with them walking,
f 13 Q

A

-Q

Yes.

Okay,

They saigd once the bys dropped off the
two of them on Apple Street, they walked Up to the

§randmother's house ang decided at that time they were

where wera the Thornhi1y children at that point

And so the two adules, that being

Wwhat h
the Apple Street addres

seeing thyig kerosene?

soaked,

Fay were wer,
take 3 step,

RIS

A

e ST

A

appens once they arrive back at

A

Once Tequilla

kerosene from being doused with the flyig,
Q

Fields' grandmother 1ga¢ th

women inside, what happened at that point?

Tequilla explained that she had went upsta

1

2

3

4

5 and put the two children . well, firse, gave them 3
6 bath, 9ave them botp a bath angd then put them ip bed
7

8

9

approximate]y a half ap hour

ned at that point?

She saigd that they had walked oyt ..

14 Tequilla Fields ang her friend, and the two children 14 A She said it was
15 returned to the Apple Street address, correct? 15 to an hour.

16 A Yes. 16 Q And what happe
17 Q AT this point ip time is it now July 11 of 17 A

18 19907 18 0riginally the Plan was ¢

20 but her grandmother had a

5? 21 pick Up a couple of thing

22 her friend.

dog had died, her friend
they woulg then put it in

sked her 1o 90 to the store to

S. S0 she had walked oyt with

time her friend would pe there, ang they would Tight

would pyt the dog ip a bag and
a dumpster and the dog would

be missing, ;

Q 0id Tequiil, Flelds tel1 yoy when she ang pey f

friend teft this house whether the door was Tocked? f

A Yes, ?

Did Tequilla Fields tel7 You about actually |16 Q what, ¢ she tol4 You, what was the locking ;

17 mechanism op that front door? ;

Yes. She said thae she saw that the dog was 18 A Tequilla explained that the lock was a dead f

Fay had Jumped up on her, actually got her 19 bolr and the key was not kept in the dead bolt jtsels E

c]othing Wet with the kerosene . She saig when she 20 voy needed the key to 9et in the house and to get gur j
looked down on the porch she saw that the Paw prints of 21 of the house because her grandmother kept that Tocked, ;
In other words, every time Fay would 22 that front door locked, and she explained thae her ;

there woylg be a wet Paw print wieh the 23 grandmother hag given her the key so she didn'¢ have to f
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1 1 A Yes. She saig that she believes he was
2 2 thrown out by some air Forcing him out of the window

| 3 3 And she believes he didn'¢ Jump, byt he was forced out

! 4 Q Now, once Miss Fialds and her friend are 4 of the house due tq the fire.
5  outside ang they, do they then begin to Carry out this 5 MS. DIGIOVANNT: Thank you. offer for cross .
6 plan, as You said? 6 MR, UHRICH: Mr. Hudak.

£ 7 A Yes. The plan was, from what Tequilla 7 MR. HUDAK: Thank you, YOour Honor

8  explained to me, her friend would untie the dog and she 8 CROSS-EXAMINATION

; 9 would call the dog down to the steps. She said that 9 a8y Mg, HUDAK :

/ 10 she made, Tequilla explained that she had made it down 10 Q How long was the interview that yoy conducted

11 with my client, Tequilla Fields?

11 the Steps when her friend stayed on the front porch,

12 and she Started calling the dog when she reached the 12 A Approximate]y eight hours.

13 city steps at Apple Streer. She said immediate]y 13 Q Did you interview her on 4 date previous o

14 this date?

15 A Yes,

what happened at that point? 16 Q I mean jyse recently?
17 A She explained, she told the friend that she 17 A It was Possibly the gip, I'mnot sure, byr,
18 was Supposed to untje the dog. she explained that the 18 yes
19 dog never Came and thar she messed up the plan, ang she 19 Q I mean obv1ous]y you nterviewed 15 years ago

20 was Supposed to untie the dog.
21 Q Once Miss Fields indicated that she noticed

22 that the hoyse itself wag on fire, what did she do?

23 A Tequilla explained she had ran up the city

Page 73
€ase, and it was approximately four or five days prior

to the 15th,

halfway down the city steps, which would be in between
Apple Street and Upland. She said she ran up those

Steps, crossed Apple Street, ran up the steps to the

house,

Andre' has Charita,

or any humans to die?

Q Man Man woylqg be Montelle Thornhity?

10 A Yes, Montelle, ang she took that to beliave 10 MS, DiGIOVANNT - I would object 29ain and ask

11 that Mman Man was dead, was already gone within the fire 11 that the question pe confined.

12 MR. UHRICH: That's Sustained.
13 MR. HUDAK: I'n rephrase.

12 and thar Andre' hag Charita, her daughter,
13 Q  Did Miss Fiey

14 BY MR, HUDAK

they would tell the
15 Q wWould T be correct that Tequilla Fields tolg

investigators about how this fire started?

21 A Yes,

22 Q Did Miss Fields tel] You whether or hoy she saw

23 her brother Andre’ ger Out of the house?

I R o et
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A Yes,
A Yes,

Q And she saig the
Lachan ang herse]f,

MR. Hupak: That's an I have,

CROSS—EXAMINATION

kids are ST there with
is that right?

thank yoy.

A Yes,
10 BY MR, LEWIS:

Q And yoy Summ

ed up that Fields stated,
16 plan to kil Fay,

the Fami]y dog,

she had 4
because her son was

15 grandmother?

16 A No.
17 Q

17 allergic to it,
18 A

is that right?

Did she ever tely
Yes,

You they picked Up kerosene

18 before they got to the house?
19 Q That was her motivation te ki1l j¢o 19 A No.
20 A Correce, 20 Q And isn'y it true, sir, that Lachan Russell was
21

15 at the time and 1 think My
22 years older
23 A

$s Fields was 18, three
+ s thar right?

Yes,

Page 77
1 That's a19 the Questions t have,
2 MR. UHRICH: Redirect?
U say they arrived 3 MS. DiGIOVANNI: No, Your Honor,
there at the house, they being Fields, Russell, ang the 4 MR. UHRICH: Mr, Hudak, anything op recross?
. two kids age three apg two, is that right? 5 MR. HupAk: No, your Honor.
A Yes, 6 MR. UHRICH: ATl right, Detective, you may
Q 7 step down.
— 8 (witness €xcused.)
9 MS, DiGIovAnNT Your Honor, the Commonweal th
10 rests.
11 MR. UHRICH: All righe. we'll srare with
12

you, Mmr, Lewis, py You have any witnesses or

defense 10 present?

MR. LEwrs: I have pg witnesses, but ¢ have a
few legal
MR. UHRICH:

Let me ask that first of
Mr. Hudak. 00 you have

withesseg to present?

any defense op any

MR. Hupak: Not at thig time,
MR. UHRICH:
begin,

Your Hongr,
ATl right, Mr, Lewis,

you may

MR. LEWIS: Your Honor,
Dismiss the case against Lach

1f I have a Motion tg
an Russel] fgr a

= Py g s
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Page 78

1 number of reasons: ang the firse one is that at 1
2 best, taking this evidence at best, even if you 2
3 believe the affidavits and everything that was 3
4 said, the intent here o Put the dog on fire by 4
s any person .. and that's the plan -. would a¢ best 5
6 rise to 3 misdemeanor under the Crimes code in 6
7 Cruelty towards animals, 7
8 MR. UHRICH: How aboyt 3301 (e, which g the | g
9 arson misdemeanor? 9
10 MR, LEWIS: 10
11
12
13
MR. UHRICH: How aboyt 3301 (), which is the 14
15 felony count, which talks aboyt aiding ip the 15
16 arson? 16
17 MR. LeEwrs: Your Honor, even assuming that 17
18 Lachan Russel1, age 15 at the time, §s 3 juveniIe, 18
19 at the time of this act, the only crime that coylg 19
20 be Certified, not Certified, pye directly sent to |20
21 the Criminal Court Division would bpe murder, woylqg 21
be a genera] charge of murder, 22
So for that reason, T would ask the case be 23

Page 79
1 dismisseq because, of Coursae, she's now 30 odd 1
2 years old ang well out of the jurisdiction of any 2
3 Juvenile Court Proceeding, 3
4 MR. UHRICH: They coyld still bring it back 4
5 to juveniie, can't they? 5
6 MR. LEwrs: They could, Theoretica71y they 6
7 could, 7
8 MR. UHRICH: But sti17y, You understang that's 8
9 flot a decision that 1'p going to make. I woylg 9
10 allow yoy to argue that, rf YOU want to make a 10
11 record of this, mp, Lewis, You're frae to do thar, |17
12 but again, that's 2 power higher than I who wil] 12
13 make that determination, higher than me that wily 13
14 make that determination. 14
15 MR. Lewrs: It's 3 Motion to Dismiss, Your 15
16 - “Honor, 16
17 MR, UHRICH: Sure, 17
18 MR, LEwrs: 'Y give You a copy. 18
19 MR. UHRICH: Thank yoy, 19
20 MR. LEwrs: Thank You. vyoyr Honor, yoy may 20
21 look at this Motion to Dismisg and 1 woylg ask you 21
22 to Took at the affidavit, and it Clearly js a case | 22
23 at best, ayep accepting the facts a5 they've been 23

SR ¥ e R eSS DR e r s o B S o rer ey Rra

basica?]y, Your Honor, indicate that thig act
in taking j¢ into consideration, even the ar
Statute, at best thig is a negligent act. Th
Statement against this defendant. my defendan-
should not be yseq to interpret 2 case here of
murder {p any way whatsoever.

The best that can be said 35 _. and yoy )
at the credibility of this case. my client i
years old, She's 4 juveni1e, and as 1 said,
should not be charged here, Two, she is at a
Place ang time where She 15 being directed by a
18-year-07d to the house, She has N0 motivatior
M0 plan. she made nq Statement, She made pg
reference to doing anything to this woman, to th
family, ¢q the dog or anybody else. Miss Fielgs
Statement g obvious]y se]f-serving.

MR. UHRICH: I'm not considering her
Statement with respect to that.

but for the face that she was merely Present a¢
the scene of a Crime, ¢ you take it in ics

mans]aughter, murder, A¢ best she’'s Present at 4
scene of 3 Crime whe re Someone qg intending to
exercise Cruelty to animals,

MR. UHRICH: Let me respond to this,
Mr. Lewis, If in considering the case against

Statement that she gave to Detective Canofarj that
she had the bottle of kerosene, she put it in her

who set the fire, okay. g when 1 make my
determination, that's aCtually the key facr that

SRR

determination of this. And 1 want to Say this,

too, 1 recognize the arguments You hegar and, of

Y R
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course, when Mp, Hudak is finished ang the 1
Commonwealth g finished ang you have yoyr Chance 2
to respond, 1'17 make ga decision, byt I want tg 3
say initially that a decisign to dismiss based on, 4
as I said before, if I hold this against yoyp S
client, if g do, I think it's a decision that's 6
Mot made at this level, And 1 recognize yoyr 7
arguments, angd they conceiva 8
9

10

11

12

MR. UHRICH: I understand, but that only got

them the warrant. Tthat got them the warrant. 21
MR. LEwIs: ¢ agree, 22

MR. UHRICH: obvious]y there may be a 23

1

2

bound by what is'testified here today angd that was 3
by Detective Canofary, who I have to tell yoyu was 4
not a signatory to the warrant, S
MR. LEWIS: Nor has he brought anything 6
reduced to writing, nor does jt COmport with the 7
other. ., 8
MR. UHRICH: BUt it meets the hearsay 9
exception. 10
MR. LEwIs: It meets the hearsay exception. 11
I'msay if the Commonwea1th offers two varying 12
versions of the Crime, and 1 think Detective Smith {13
testified from the warrant that Tequilla went 14
upstairs, came down, came out of the house 15
'(indicating). had the canister angd Sprayed the 16
17

MR. UHRICH: But he testified to what each -- 18

he has ng personal know]edge of anything that 19
happened in this, ye can only testify to what 20
each of your respectiye clients told him in an 21
interview. 22
MR. LEwrs: agree, and that's what he giqg, 23

Buckler Court Reporters
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That's what he signeq under oath.

50 I would ask the courr 1o take intg
consideration that the Commonwealth has prese.
two varying versions of the kerosene or
accelerant, whatever it might be, angd it shoy]
noted that at 311 times it was in the possessi
of Tequilla, Never something that was “rought
to the scene by my client. gyt I also woulg a:

you, even Tooking at that warrant At it's besy

MR, UHRICH: I'm not looking at the warran
today.
MR. LEWIs Looking at the testimony ag be

we do not have charge of general murder ip th-

MR, UHRICH:
I rule 1'p not ruling on degrees, but 1 don'¢

I think everyone would agree 1

think you're looking at intent at this, at best

it's second degree, if it goes. So the notions ¢

again, 1 don't do degrees hera,
MR. LEwrs: I understang.
MR. UHRICH: Mr. Hudak,

Page 85
I think, vour Honor, that 1 don't

admit thae either Tequilla Fields or Lachan
Russell burned the dog. 1'n not admitting that.
I think that in itself is a horrendous act, byt
&ven if one of thep did, 1 think Tt's a sick ace |
that accidental]y turned disastroys and shoulg be
dismissed,
MR. UHRICH: Miss DiGiovanni?
Ms. DiGIOVANNI: Thank you.
respect to, first to Miss Russely, 1 think, vour

AT

Your Honor, with

Honor is correct in saying that the most

[P e

significant testimony Was provided by Detective

Dy

Canofari insofar ag Miss Russell's Statement that
she took the flammable liquid, held it and then K
gave it back to her friend.

It's dimportant to

Took at that Statement, noy in an isolated way,
but in context with what she to1g not only A
Detective Canofarj, but also Detective Smith. f

MR. UHRICH: That's 3 fact, and maybe 1 :
Stated, 1 mean, 1'p taking everything they testify
to, obvious?y, but 'y 5aying when I'm 1ooking at
2 specific point, thar's the point that 1'm §

looking at, !
K
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MS, DTGIOVANNT : Yes,
MR. UHRICH: NOt to the exclusion of

everything else,

MS, O1GIOVANNT : Exactly, exactly,

her friend.

13 the Tevel of negligence or manslaughter,
14 disagree strongly with that.

16 Statute,

20 degree murder, voup Honor,
21 MR. UHRICH: Mr,
22 add?

23 MR.

LEWIS: vyour Honor, 1 would only --

1 MR. UHRICH: You argued well,
S
!
: 3
4 Her age, the type of -- 3n4 I'm
. 5 hot arguing degrees . I'm saying art best, if you
6 took the testimony, at best, Your Honor, ¢ would
7 be invo]untary manslaughter at best,
- 8 MR. UHRICH: That very we17 may be,
: 9 Mr. Hudak?
10 MR. Hupak: Nothing further, Your Honor,
; 11 MR. UHRICH: First of all, it is my finding
: 12 that the deceased -~ and bear with Mme one second
13 here -- the deceased, Montelle Thornhily, died as
14 a4 result of smoke inha]ation. The manner of
15 death, which had been bending the investigation,
16 1S now listed as homicide . It is my finding that
17 the deceased, Charita Thornhi]], died as the
18 result of smoke inhalation. and the manner of
19 death, which had been pending investiqation, is

20 now listed 35 homicige.

Tequilla Fields,

Buckler Court Reporters
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15 - Squarely firg within the second degree murder
You have clearly what is an intentiona)

Page 86

when yoyu

11 With regard to both defendants. Your Honor,

12 and the argument that this case at best rises to
I would

I think that this

17 fire which is set upon the property of another,
18 which directly causes the death of the two Victims
19 in this Case, and that squarely fits within second

Lewis, anything youy want to

it's my finding that baseq upon

T el L L e e e e A

Stress these are all prim, facie cases. Thes
Probable cayse determinations. They are not
trials where proof i required beyond ;3 reaso

doubt,

With respact to the case against Lachap
Lewis, 1 do recognize the
arguments that you do make. Mr,

this poine?
‘Ms. DIGIOVANNT
S0 given that fact, 1 may have

No, your Honor,

been bersuaded one way if 3 Iiberty had been taken
away from her on this, pye 1 think because she is

under the arson Statute, there's 3 3301 (c) and
that's the aiding in this, whether it falls down
to 3301 (e) at Some point and becomes a
misdemeanop issue, Juvenile issue, T think those Q
are matters that need to be resolved by the Court
of Common Pleas, pyt it's stin Not enough tq
allow me to dismiss this case, so 1 hope you

T

understand that, okay?

made out 4 Prima facqie Case, and, again, jr'g

I'm not determining any
degrees here against Lachan Russell, a5 the

TR

court, byt as I understang there's no objection to
her bong continuing. and 1 believe at this point,

’
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even though,

Page 90

they would have to do a petition in

front of the Court of Common Pleas,

A1l right.

Let me ask you this: Everyone

MUSY remain seated at this point, but 1 believe --

we're going to have to ask everyone tg remain

seated in the courtroom until Miss Fields is

removed from the floor by the deputies, at which

time I'm going to ask you to leave the area and

the building and the courtroom as quickly as
10 possible after the conclusion of the hearing. 1f

11 You do not yoy'1 be moved along. so your

12 Cooperation in that will be greatly appreciated.

13 Hearing nothing further,

Thank you.

record of Proceedings in the above-entitled
matter

accurate transcript of my said Stenotype notes.

dated:

T hereby certify that 1, ponna M. McMullen,
RMR, Notary Public,
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this matter is concluded.

(THEREUPON, proceedings
concluded at 4:00 p.m.)
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